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حضرت آیت الله مکارم شیرازی:
حوزه و مراجع هیچگاه وابسته به دولت نبوده اند

حضرت آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر استقلال حوزه های علمیه گفتند: 
حوزه و مراجع هیچ گاه وابسته به دولت نبوده اند و کمک دولتی را نمی پذیرند.

به گزارش شــفقنا، حضرت آیت الله مکارم شــیرازی در دیدار با مشاور رئیس 
جمهور در امور روحانیت با تبریک میلاد باسعادت امام رضا علیه السلام، گفتند: 

امیدوارم همگان بتوانند از برکات این امام رئوف علیه السلام بهره مند شوند.
ایشان با اشاره به جایگاه حساس مشاور امور روحانیت، این سمت را حلقه اتصال 
میان حوزه علمیه و دولت دانسته و تأکید کردند: لازم است اطلاع رسانی دقیقی 

از وضعیت حوزه به دولت ارائه شود.
ایشــان حوزه علمیه را پشتیبان مردم و دولت خواندند و افزودند: مرجعیت به 
دلیل ارتباط نزدیک با مردم و شــنیدن مشــکلات آنان، گاه ناچار است برخی 
از مســائل را بیان کند. این کار نه تنها برای تضعیف دولت نیست بلکه به نفع 

دولت است.
ایشان با تأکید بر استقلال حوزه های علمیه خاطرنشان کردند: حوزه و مراجع 
هیچ گاه وابســته به دولت نبوده اند و کمک دولتی را نمی پذیرند. تذکراتی که 
از ســوی مراجع داده می شود، برخاسته از وابستگی یا نیاز نیست، بلکه از سر 

دلسوزی برای مردم و کشور است.
ایشــان همچنین با اشاره به جایگاه بین المللی قم تصریح کردند: قم متعلق به 
جهان اسلام است و باید با نگاهی جهانی به آن نگریست. دولت نیز باید جایگاه 

ممتاز قم را درک کرده و برنامه ریزی های خود را بر این اساس تنظیم کند.
در پایان، حضرت آیت الله مکارم شیرازی با دعا برای توفیق مشاور رئیس جمهور، 
بر نقش مؤثــر وی در ایجاد ارتباط میان حوزه و دولت تأکید کردند و گفتند: 

امیدواریم بتوانید حلقه اتصال مفیدی میان مرجعیت، حوزه و دولت باشید.

مراجع

رئیس دیوان عالی کشور:
سال گذشته ۱۸ رأی وحدت رویه صادر شد

رئیس دیوان عالی کشــور با اشــاره به صدور ۱۸ رای وحــدت رویه در هیات 
عمومی دیوان عالی کشــور طی سال گذشــته، گفت: درخصوص اختلاف در 
برداشت و استنباط متفاوت از قانون، لازم است موضوع در هیات عمومی دیوان 

عالی کشور مطرح شود تا رأی وحدت رویه صادر شود.
به گزارش قوه قضاییه، حجت الاسلام محمدجعفر منتظری رئیس دیوان عالی 
کشور، در جلسه شورای معاونین ضمن تبریک میلاد امام هشتم شیعیان، ارائه 
دســتاوردهای کارگروه های تخصصی در همایش سراسری دیوان عالی کشور 
را امر مهمی در خصوص حل مشــکلات قضایی مــردم و معضلات موجود در 

دادگاه ها عنوان کرد.
وی ادامــه داد: نظارت بر اجرای صحیح قوانین در محاکم و ایجاد وحدت رویه 
دو وظیفه مهم دیوان عالی کشــور به عنوان عالی ترین مرجع قضایی است که 
متأسفانه این وظیفه به طور شایسته تعریف و تبیین نشده و این امرمستلزم کار 
کارشناسی لازم و اتخاذ راهکارهای موجود است. منتظری با اشاره به مسئولیت 
ســنگین دیوان عالی کشور در بحث نظارت و ایجاد وحدت رویه قضایی گفت: 
در سال گذشته ۱۸ رأی وحدت رویه در هیات عمومی دیوان عالی کشور صادر 
شد که منجر به اتخاذ تدابیر ویژه حقوقی و رفع موانع اطاله دادرسی بوده است، 
اما آیا با این تعداد رأی وحدت رویه می توان در قوه قضاییه وحدت رویه قضایی 

ایجاد کرد؟! باید برای اختلاف در آرا فکری کنیم.

عدلیه

پیام رهبری منشوری جامع 
برای ترسیم جایگاه و مسئولیت های آینده

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: پیام رهبری منشوری جامع برای 
ترسیم جایگاه تاریخی و مسئولیت های آینده حوزه است.

به گزارش ایلنا، آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و اســتاد حوزه علمیه قم، روز شــنبه ۲۰ اردیبهشــت ۱۴۰۴، در جلسه 
درس خــارج فقه، با تجلیل از پیام مقام معظم رهبری به مناســبت صدمین 
سال تأسیس حوزه علمیه قم به دست مرحوم آیت الله العظمی شیخ عبدالکریم 
حائری، این پیام را منشوری جامع برای تبیین جایگاه تاریخی حوزه و ترسیم 

وظایف و افق های پیش روی آن دانست.
وی با تأکید بر نقش حوزه در پیدایش انقلاب اسلامی، خاطرنشان کرد که این 
انقلاب، تنها یک کنش سیاســی نبود، بلکه بر پایه منظومه ای فکری و فقهی 
برخاســته از معارف دینی شــکل گرفت که تا امروز نیــز موجب نگرانی نظام 

سلطه است.
آیت الله آملی لاریجانی با هشــدار نســبت به التقاط در مسیر فقه، بر ضرورت 
وفــاداری به روش فقهای بزرگ، به ویژه فقه جواهری، تأکید کرد و خواســتار 

پرهیز از آمیختن فقه با نگاه های غیر روشمند به نام روشنفکری شد.
وی یکــی از محورهای مهم پیام رهبری را ضرورت پاســخ فقه به موضوعات 
نوپدید در عرصه هایی چون اقتصاد، مســائل تربیتی، و روابط اجتماعی دانست 
و گفت: کار امروز فق ها ســنگین تر از گذشته است و باید این مسائل با همان 
روش اجتهادی اصیل بررســی شود. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با 
اشاره به لزوم استفاده از منابع وحیانی و عقل دینی در ارائه الگوهایی برای اداره 
جامعه، تصریح کرد که نمی توان بدون توجه به مبانی دینی، از الگوهای فلسفی 
و اجتماعی غیرایمانی تبعیت کرد. وی تهذیب اخلاقی، خودشناسی و صیانت از 
هویت مستقل حوزه را از ارکان مسیر حوزوی دانست و تأکید کرد که حوزه های 
علمیه در قبال اموری مانند شــکل دهی به سازوکارهای اجتماعی بر پایه قرآن 
و سنت، وظایف مهمی برعهده دارند؛ امری که در پیام رهبر معظم انقلاب نیز 

به روشنی مورد تأکید قرار گرفته است.

مجمع تشخیص

کنایه زیدآبادی به مخالفان مذاکره ایران و آمریکا
احمد زیدآبادی در یادداشــتی به نگاه مرحوم اکبر اعتماد درباره ان پی تی و 
مسائل مرتبط با فعالیت های هســته ای ایران پرداخته است. احمد زیدآبادی 
فعال سیاسی اصلاح طلب، در کانال تلگرامی خودش نوشت: »برخی افراد سخن 
مرحوم اکبر اعتماد در مورد »بالاکشیدن سهم ایران در کنسرسیوم اورودیف« را 
بهانه ای برای مخالفت با پیشنهاد تأسیس کنسرسیوم تازه ای با کشورهای عرب 
و غربی برای حل مسئله اتمی ایران و دستیابی به توافق با آمریکا قرار داده اند!

این درســت مثل این است که کســی بگوید چون دانشجویان ایرانی در سال 
۵۷ از دیوار سفارت آمریکا در تهران بالا رفتند و دیپلمات ها را گروگان گرفتند 
دیگر هیچ کشــوری نباید در پایتخت کشور دیگری سفارت دائر کند! مرحوم 
اعتماد یک مدیر فنی بود و درک روشنی از مناسبات پیچیده جهانی نداشت. 
برای همین هم اصرار داشت که ایران باید از ان.پی.تی خارج شود، یعنی همان 
چیزی که در ایران فقط حســین شریعتمداری سفت و سخت مدافع آن است! 
اگر خروج از ان.پی.تی به این ســادگی بود، جمهوری اسلامی همان روز اول از 
آن خارج می شد! به هر حال »ضدکاری« هم ظاهراً ته ندارد! عده ای علاقمندند 
از موضع ســلبی با هر امر و توصیه ایجابی مخالفت کنند! خب حالا پیشنهاد 
کنسرسیوم بد، پیشنهاد خود این افراد چیست؟ به بن بست کشاندن مذاکرات 
و خروج از ان. پی. تی و حرکت به ســمت تسلیحاتی کردن برنامه هسته ای؟ 
اینهــا یا از هزینه ویرانگر چنین حرکتی برای موجودیت ایران خبر ندارند و یا 
خبر دارند اما »ضدکاری« برایشان مهمتر از حفظ کشور و جامعه ایرانی است!«

واکنش آذری جهرمی
 به تغییر احتمالی نام خلیج فارس 

محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات دولت حسن روحانی، به تصمیم ترامپ 
برای تغییر نام خلیج فارس واکنش نشان داد. محمدجواد آذری جهرمی وزیر 
اسبق ارتباطات در مطلبی در کانال تلگرامی خود درباره نام خلیج فارس نوشت: 
»نقل است که به کسی گفتند:»راست است که تو بدزبان هستی؟« پاسخ داد: 
»کدام بی شرفِ … این حرف را زده؟« حالا حکایت این فرد است که گفته اند 
قصد دارد نام خلیج فارس را تغییر دهد. این چه جنجالی اســت که شــما هم 
ادعا می کنید کــه می خواهید نام تاریخی دیگری را عوض کنید؟ اصلا توانش 
را دارید؟ چرا با تکرار رویکرد نادرست او، به اقدام غلط احتمالیش، مشروعیت 

می بخشید؟ خلیج فارس، در همیشه تاریخ خلیج فارس بوده و خواهد ماند!«

سوشیال

اعضای فراکسیون مستقلین مجلس 
میزبان  رئیس جمهور

سخنگوی فراکســیون مســتقلین ولایی مجلس از دیدار 
اعضای این فراکسیون با رئیس جمهور خبر داد. به گزارش 
ایســنا، مهرداد لاهوتی گفت: اعضای فراکسیون مستقلین 

ولایی امروز )دوشنبه( با رئیس جمهور دیدار خواهند کرد.
به گفته وی، در این جلسه درباره آخرین وضعیت مذاکرات 
هســته ای و مهم ترین مســائل روز و راهکارهای برون رفت 

مشکلات اقتصادی کشور مباحثی مطرح خواهد شد.

بیانیه قاطبه نمایندگان مجلس 
در حمایت از نام خیلج فارس

عضو هیات رئیســه مجلس شورای اســلامی بیانیه قاطبه 
نماینــدگان در خصوص حمایت از نام خیلج فارس را قرائت 
کرد . به گزارش ایلنا، احمد نادری در نشســت علنی دیروز 
)یکشنبه( مجلس شورای اسلامی بیانیه قاطبه نمایندگان در 
خصوص حمایت از نام خیلج فارس را قرائت کرد. متن بیانیه 

به شرح ذیل است؛
 »ولله ملک السموت والأرض والله علی کل شیء قدیر«

 آقای ترامپ خلیج فارس و ژئوپلیتیک آن خدادادی اســت 
با لشکرکشــی و تجاوز به دســت نیامد، اینجا وطن و خانه 
ماســت این وطن در قلب زمین واقع شده و چهارراه جهان 
است؛ ایران موقعیت حسادت برانگیز خود به خصوص خلیج 

فارسش را مدیون هیچ قدرتی جز خدا نیست.
اگر قدری کنار قمار کتاب خوانــده بودی می فهمیدی نام 
فارســی را هم نه زر و زور و تصویر و یا رشوه این و آن، که 
تاریخ بر این خلیج نهاده اســت، آقــای قمارباز ما علاوه بر 
اینکه در ســمت درست تحولات تاریخ ایستاده ایم در مکان 
درست جغرافیا و زمین هم قرار داریم.نمایندگان مردم ایران 

در مجلس شورای اسلامی.

نماینده بندرعباس:
آتش در بندر شهید رجایی 

هنوز کامل خاموش نشده است
نماینده بندرعباس گفت: از ابتدای آتش سوزی که روز شنبه، 
ششم اردیبهشت ماه، اتفاق افتاد، من در صحنه بودم و یک 
هفته کامل آنجا ماندم. هنوز هم آتش به طور کامل خاموش 
نشده و فقط خطر آن کاهش یافته است. تعدادی از اجساد 
هنوز مانده اند و شناسایی نشــده اند. برخی از اجساد کاملًا 

پودر شده و هیچ آثاری از آن ها نیست.
احمــد مرادی در گفت وگو با ایلنــا، درباره آخرین وضعیت 
بندرشهید رجایی گفت: حادثه بندرشهید رجایی یک حادثه 
واقعاً غمناک  و غمبار بود و یک حادثه بسیار تلخ در کشور به 
شمار می رود. نماینده بندرعباس در مجلس شواری اسلامی 
افزود: از ابتدای آتش سوزی که روز شنبه، ششم اردیبهشت 
مــاه، اتفاق افتاد، من در صحنه بودم و یک هفته کامل آنجا 
مانــدم. هنوز هم آتش به طور کامل خاموش نشــده و فقط 
خطر آن کاهش یافته است. کارهایی هم در حال انجام است.

وی خاطرنشــان کرد: تعدادی از اجســاد هنوز مانده اند و 
شناســایی نشده اند. برخی از اجساد کاملًا پودر شده و هیچ 

آثاری از آن ها نیست.
ایــن نماینــده مجلس بــا بیــان این که گــروه تحقیق و 
تفحص برای بررســی موضوع در آنجا شــکل گرفته است 
تــا پیگیری های لازم انجام شــود، عنوان کــرد: همچنین 
کمیسیون های تخصصی مجلس، از جمله کمیسیون امنیت 
و کمیسیون عمران و خود ما هم که نماینده آنجا هستیم، در 
حال بررسی موضوع هستیم. وی تاکید کرد: تقاضای ما این 
است که با مقصران در هر سطحی برخورد شود، نگردیم یک 
مقصر پایین دست پیدا کنیم؛ باید با مقصران در هر سطحی 
که هستند برخورد شــود. مرادی خاطر نشان کرد: در دنیا 
مرسوم است  وقتی حادثه ای به این گسترش اتفاق می افتد، 
حداقل یکی یا  دو مســئول رده بالای کشــور باید استعفا 
دهنــد. من در نطق  خود گفتم که وزیر راه و شهرســازی، 
که متولی اصلی این موضوع اســت، باید استعفا می داد. وی 
در خصوص کارگران بی شناســنامه کــه وضعیت آنان در 
انفجار بندر شــهید رجایی مشخص نیســت، اظهار داشت: 
بله، خبرهایی به من منتقــل کردند و گفتند یک تعدادی 
از کارگران استان سیســتان و بلوچستان که بلوچ هستند، 
بعضاً بندگان خدا شناسنامه ندارند و در روستاهای دورافتاده 
زندگی می کنند و مطمئنم شاید خانواده هایشان هنوز از از 
این حادثه و سرنوشــت آنها خبر ندارند. مرادی یادآور شد: 
این کارگران معمولاً دو تا ســه ماه کار می کردند و پولی به 
حساب خانواده هایشان می فرستادند. حالا این بیچاره  ها باید 
منتظر بمانند تا دو یا سه ماه بگذرد و متوجه شوند که چرا 
پولی نیامده اســت و آن زمان است که شصت شان خبردار 
شود چه اتفاقی افتاده است. نماینده بندرعباس در خصوص 
اقدامات وزارت کار در حادثه بندر شهید رجایی گفت: وزیر 
تعاون، کار و رفاه گفت در حال پیگیری مســائل مربوط به 
بیمه ها و خسارت ها هســتم. وی گفت: همچنین محتوای 
داخل کانتینرها را بررسی کرده ایم و آخرین اطلاعات نشان 
می دهد که محتوا کود شیمیایی است، اما نیاز به بررسی های 

بیشتری داریم و باید بعدا گزارش دهیم.

یک نماینده مجلس خبر داد
مدنی زاده گزینه دولت 

برای وزارت اقتصاد
عضو هیات رئیســه مجلس از مدنــی زاده به عنوان گزینه 

احتمالی دولت برای تصدی وزارت اقتصاد نام برد.
علیرضا ســلیمی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
دربــاره معرفی وزیر پیشــنهادی اقتصاد و امــور دارایی به 
مجلس گفت: تاکنون نامه ای از سوی دولت مبنی بر معرفی 
وزیر پیشــنهادی اقتصاد به هیات رئیسه قوه مقننه ارسال 
نشده اما آقای مدنی زاده مشغول رایزنی با نمایندگان است 
و تیم او فعال شــده و بسیاری از دولتی ها نیز برای ایشان با 
نمایندگان لابی می کنند. به روایت تسنیم، عضو هیت رئیسه 
مجلس اظهار کرد: احتمالاً آقــای مدنی زاده گزینه دولت 

برای وزارت اقتصاد است.

آقاتهرانی بازهم به سراغ 
قانون حجاب رفت

رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس آخرین وضعیت قانون 
عفاف و حجاب را تشــریح کرد. مرتضــی آقاتهرانی، رئیس 
کمیســیون فرهنگی مجلس، درباره آخرین وضعیت قانون 
عفــاف و حجاب گفت: مشــکل قانون عفــاف و حجاب در 
مجلس تمام شده است، تصویب شده است، شورای نگهبان 
هم تصویب کرده، تنها مانده یک چیز، ریاست مجلس ابلاغ 
کند به رئیس جمهور و رئیــس جمهور یا ابلاغ می کند به 
دســتگاه ها یا نه. اگر کرد که تمام شــد اگر ابلاغ نکرد بعد 
از ۱۵ روز رئیس مجلــس می تواند ابلاغ کند. بنابر گزارش 
انتخاب، وی در ادامه افزود: این قانون را نگه داشته اند چون 
می گویند موجب هرج و مرج می شود، واجبات خدا را گاهی 
اوقات فکر می کنیم موجب هرج و دردسر است. یکی ازآنها 

قانون عفاف و حجاب است یکی نظارت بر فضای مجازی.

مجلس

مجلس  اجتماعی  کمیســیون  رئیس 
بنده  نــگاه  از  کرد:  تاکیــد  یازدهم، 
بازدارندگی قانون برای پیشــگیری از 
ویژه  به  اجتماعی  تکرار جرائم  و  وقوع 
زورگیری در کشور بسیار پایین بوده و 
در کنار فقر مالی و فرهنگی به تهدیدی 
برای آینده خانواده ایرانی تبدیل شده 

است.
ولــی اســماعیلی در گفت وگو با ایســنا، با 
اشاره به وضعیت فعلی زورگیری های خشن 
در شــهرهای مختلف کشــور، بیان کرد: از 
نگاه بنــده ما برای کنترل و پیشــگیری از 
برخی آسیب های اجتماعی مانند زورگیری 
یا هنجارشــکنی ها خــلاء قانونــی داریم. 

بازدارندگی قانونی لازم برای پیشــگیری از 
وقوع جرم زورگیری در ســطح کشور خیلی 
پایین است؛ به عنوان مثال تلویزیون با یک 
زورگیر مصاحبه انجام می دهد و مجرم اعلام 
می کند که مــن تاکنون ۳۰ بار دســتگیر 
شــده ام. یک فرد حدود ۳۰ بــار برای جرم 
زورگیری دســتگیر می شــود اما همچنان 
بازدارندگی لازم را برای پیشــگیری از تکرار 
این جرم نداشته است. وی اظهار کرد: این امر 
نشان می دهد که یک جای کار اشکال دارد. 
از نگاه بنده در وهله اول قوه قضاییه باید یک 
لایحه اصلاحی یا تکمیلی به مجلس ارائه کند 
تا قانون ما بازدارندگی لازم را برای پیشگیری 
از وقوع زورگیری داشته باشد. از طرف دیگر 

زمانی که ما ریشه تمام آسیب های اجتماعی 
را در مجلس بررسی می کردیم، اکثر آنان یک 
مقدمه و ریشه فقر مالی و فقر فرهنگی دارد. 
واقعیت این است که اگر ما بتوانیم رفاه نسبی 
را در جامعه حاکم کنیم، یک آرامش روانی 

در جامعه برقرار خواهد شد.
نماینــده ادوار مجلس شــورای اســلامی، 
تصریح کرد: یــک نقش حاکمیتی در اینجا 
وجود دارد؛ همه ارکان نظام باید دســت به 
دســت هم داده تا یک رفاه نسبی در جامعه 
حاکم شــود که به دنبال آن آرامش روحی 
و روانــی نیز در جامعه برقرار خواهد شــد. 
خیلی از آســیب های اجتماعی به ویژه در 
حوزه خانــواده  به موضوع رفاه اجتماعی باز 

می گردد. از سوی دیگر مباحث فرهنگی نیز 
بسیار حائز اهمیت می باشد. رسانه های کشور 
در این زمینه نقش مهمی بر عهده دارند. وی 
در ادامه تاکید کرد: رسانه ها می توانند  نقش 
ســازنده ای در فرهنگ ســازی و پیشگیری 
از وقوع این جرائــم در جامعه ایفا کنند؛ به 
عنوان مثال زمانی که یک مجرم دستگیر و 
مجازات می شود، رسانه ها باید این پرونده را 
برای مردم بازگو کنند. این روش بازدارندگی 
خاص خود را به همراه دارد. رســانه ملی از 
نگاه بنده برای پیشگیری از وقوع آسیب های 
اجتماعی ضعیف عمل کرده اســت. بنده به 
مسئولان امر نیز عرض کردم که ما در زمینه 

فرهنگ سازی بسیار ضعیف عمل می کنیم.

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس یازدهم:

برای کنترل زورگیری خلاء قانونی داریم

گزارش روز

ادامه از صفحه 1
»میدل ایســت مانیتــور« در تحلیلی در 
این زمینــه تاکید می کند که اســرائیل با 
بهره بــرداری از خلأ قدرت در ســوریه، به 
دنبال ایجاد مناطق نفوذ جدید و جلوگیری 
از بازســازی یک دولت مستقل و مقاوم در 
برابر نفوذ خارجی است. این اقدامات شامل 
حمایت از گروه های محلی، حملات هوایی 
به مواضع نظامی و تلاش برای تغییر ساختار 
جمعیتی در مناطق مرزی و حتی اشــغال 
مناطق بیشتری در سوریه به عنوان گرو در 
برابر هر تهدیدی علیه امنیت ملی این رژیم 

از خاک سوریه است.
در همین راســتا بود که نتانیاهو بلافاصله 
پس از ایجاد خلا قدرت در سوریه »معاهده 
عدم درگیری ۱۹۷۴« را ملغی اعلام و ارتش 
این رژیم کوه هرمون و منطقه جبل الشیخ 

در جنوب غربی سوریه را اشغال کرد.
بــه جنــوب  تجــاوزات صهیونیســت ها 
ســوریه همچنین نگرانی هایــی را درباره 
جاه طلبی های دیرینه این رژیم برای تجزیه 
ســوریه و ایجاد کریدوری به نام »کریدور 
داوود« میــان جولان اشــغالی تا فرات در 

شمال شرق سوریه به وجود آورده است.
پایگاه خبری »نیوعرب« در گزارشی در این 
باره تصریح داشــته »پروژه کریدور داوود، 
نه  تنها اهــداف اقتصادی دارد، بلکه بخش 
مهمی از استراتژی جدید امنیتی اسرائیل 
در منطقه اســت. این کریــدور از جولان 
اشغالی آغاز شده و با عبور از جنوب سوریه 
به استان های نفت خیز شرقی مانند دیرالزور 
و حســکه )مناطــق تحت نفــوذ کُردها( 

می رسد.«
رقابتی شدید بر سر شام

اگر اقدامات سیاسی و دیپلماتیک روسیه، 
عربستان و آمریکا و سایر کشورها مثل قطر 
و چیــن را کنار بگذاریم، مجموعه تحولات 
چند ماه گذشته نشان می دهد که دو بازیگر 
فعال کنونی در تحولات این کشور، ترکیه و 
رژیم صهیونیستی هستند. شواهد و مدارک 
نشــان می دهد که اسرائیل و ترکیه درگیر 
یک رقابت شدید در خاک سوریه هستند و 
منافع متضاد آنها می تواند سوریه را به ورطه 
یک بی ثباتی دائمی دیگر و درگیری نظامی 

میان تل آویو و آنکارا بکشاند.
براســاس تحلیل روزنامــه »اردن تایمز«، 
اســرائیل اســتقرار هرگونه پایگاه نظامی 
خارجی در ســوریه بعد از اسد را تهدیدی 
برای خود می داند. از دیدگاه تل آویو، خروج 
ایران از سوریه نباید به معنای جایگزینی با 
یک کشور دیگر نظیر ترکیه باشد. بنابراین، 
آنچه اســرائیل امروز دنبال می کند، فراتر 
از تامیــن امنیت مرزهایش بــوده و هدف 
آن تغییر شــکل کلی امنیــت، جغرافیا و 

جهت گیری سیاسی در سوریه است!
تایمز« هم می نویســد: تل  »اکونومیــک 
آویو نگــران دخالت ترکیه در ســوریه، از 
جمله برنامه هایش بــرای ایجاد پایگاه های 
نظامی و تجهیز ارتش جدید ســوریه است 
و بیم دارد که ترکیه از خاک ســوریه علیه 
اسرائیل استفاده کند. برهمین اسا، اسرائیل 
مستقیما مناطقی را در داخل سوریه هدف 
قرار می دهد کــه ترکیه قبلا علاقه خود را 
برای تبدیل آن ها به پایگاه های نظامی ابراز 

کرده بود.
بر اســاس این تحلیل، همان قدر که رژیم 
صهیونیســتی به دنبال تضعیــف دولت و 
ارتــش ســوریه و بی ثباتی در این کشــور 
است، ترکیه ظاهرا به دنبال برقراری ثبات 
و تشــکیل یک حکومت مقتدر در دمشق 
اســت، چرا که منافع آنــکارا چنین اقتضا 
می کند. دولت اردوغان در ســایه رقابت با 
ایران و روسیه و...، سوریه را ویترینی برای 
سیاســت خارجی خود می بینــد؛ بنابراین 
شــکل گیری یک دولت و حکومت مقتدر 
در دمشــق، می تواند نمایش قدرت آنکارا 
در برابر رقبا باشد و برعکس تداوم بی ثباتی 
در سوریه می تواند سیاست های منطقه ای 
ترکیه را تضعیف کند. از سوی دیگر ترکیه 
به دنبال تضعیف نیروهای کُرد اســت که 
آنها را از دیرباز تهدید امنیتی برای مرزهای 
طولانی خود با سوریه می داند و همچنین به 
دنبال جلوگیری از تقویت روابط میان رژیم 

صهیونیستی با آنها است.
احتمال درگیری نظامی رژیم صهیونیستی 

و ترکیه در سوریه؟
رقابت ترکیه و رژیم صهیونیستی که پیش 
از ایــن در عرصــه دیپلماتیک و منطقه ای 
جریان داشــت، اکنــون به به یــک نبرد 
آشــکارتر و میدانی در خاک سوریه تبدیل 
شده است. ترکیه با حمایت از دولت موقت 
ســوریه و تلاش برای بازســازی نهادهای 
دولتی و امنیتی، بــه  دنبال حفظ تمامیت 
ارضی سوریه و جلوگیری از تجزیه آن است. 
آنکارا همچنین به دنبال ایجاد مناطق امن 
برای بازگشت داوطلبانه پناهجویان سوری 

و مقابله با تهدیدات گروه های کُردی است.
در مقابل، رژیم صهیونیستی با نگرانی از نفوذ 
فزاینده ترکیه و حضور گروه های موسوم به 
جهادی در ســوریه جدید، سیاستی مبنی 
بــر تضعیف دولــت مرکــزی و حمایت از 
ســاختارهای غیرمتمرکز را دنبال می کند. 
تل  آویو بــا انجام حملات هوایی به مواضع 
نظامی سوریه و حمایت از گروه های محلی 
مانند دروزی ها، به  دنبال ایجاد مناطق حائل 
و کاهش نفوذ ترکیه و کشورهایی مثل ایران 

در سوریه است.
اگر چه رقابت میان این دو بازیگر در سوریه 
به طور فزاینده ای رو به افزایش اســت، اما 
ناظران مســائل منطقه درگیــری نظامی 
مستقیم میان رژیم صهیونیستی به عنوان 
متحد آمریکا در خاورمیانه و ترکیه به عنوان 

یک کشور عضو ناتو غیرمحتمل می دانند.
کارشناســان در این زمینه به نقش آمریکا 
در جلوگیری از تقابل نظامی میان ترکیه و 

رژیم صهیونیستی اشاره می کنند.
تصور رژیم صهیونیســتی در ابتدا، حمایت 
نامحدود آمریکا از این رژیم در سوریه بود. 
اما »دونالد ترامــپ« در دیدار اخیر خود با 
نتانیاهو در کاخ ســفید، آب پاکی را روی 
دست وی ریخت. ترامپ در دیدار با نتانیاهو 
در پاســخ به پرسشی درباره نفوذ ترکیه در 
سوریه و مقابله با رژیم صهیونیستی گفت: 
»من روابط بســیار بسیار خوبی با ترکیه و 
رهبــرش دارم و فکر می کنــم که بتوانیم 
مســائل را حل کنیم. مــن او )اردوغان( را 
دوســت دارم و او هم من را دوست دارد و 

ما هرگز مشکلی نداشته ایم.«
ترامــپ در ادامه به نتانیاهــو گفت: »اگر 
مشــکلی با ترکیه داری واقعا فکر می کنم 

می توانید مشکل را بر طرف کنید.«

تشدید رقابت ترکیه و اسرائیل در سوریه

سفیر پیشین ایران در انگلستان درباره 
آینده مذاکرات هسته ای ایران می گوید: 
هیات مذاکــره کننده آمریکایی تحت 
تاثیر فشارهای تبلیغاتی لابی اسرائیل 
در داخل آمریــکا و معترضان ترامپ 

وادار شد واکنش هایی را نشان دهد.
سیدجلال ســاداتیان در گفت وگو با شفقنا 
آینــده در پاســخ به این ســوال کــه روند 
مذاکرات هسته ای ایران با توجه به تحولات 
اخیر را چطور می بینید اظهار داشــت: یک 
بحث پایه ای وجود دارد یا بهتر است بگویم 
تحلیل پایه ای وجود دارد که ترامپ در دولت 
جدیدش دنبال چیســت؟ ایشان دنبال این 
است که شعارهایی را که مطرح کرده محقق 
کند منتها با تهدید که اگر محقق نشود چه 
می شــود یا نه و برای همــه دنیا این خط و 
نشان ها را کشیده است. ترامپ واکنش هایی 
را که نشان داده شــاهد بودیم قدم به قدم 
کوتاه آمد، از جمله مســائل هسته ای ایران 
که می گفت ایران کل فعالیت هسته ای خود 
را کــم کند و آنچه را که ما می خواهیم اجرا 
کند که ایران کلا به بمب هســته ای دست 

پیدا نکند.
وی تصریــح کــرد: بحــث غنی ســازی و 
سانتریفیوژها مطرح شد و مرحله به مرحله 
ایــن مذاکرات باعث شــد دور چهــارم به 
تعویق بیافتد البته در کنار آن صحبت شــد 
که فشــارهای جدی به آمریکایــی ها وارد 
شــده است از جمله نتانیاهو و لابی اسرائیل 
فشــارهای تبلیغاتــی علیه هیــات مذاکره 
کنندگان آمریکایــی وارد کردند که موجب 
شد آقای ویتکاف حرف هایی را بزند که مثلا 
نباید ایران غنی سازی داشته باشد و مابقی 
مسائل که به اعتقادم بیشتر جنبه تبلیغاتی 
است برای اینکه فشارهای داخلی آمریکا را 
کم کند. وی در خصوص اینکه ممکن است 
مذاکرات ادامه دار باشد یا دور چهارم تعیین 
کننده خواهــد بود؟ اظهار داشــت: هیات 
مذاکره کننده آمریکایی تحت تاثیر فشارهای 

تبلیغاتی لابی اســرائیل در داخل آمریکا و 
معترضان ترامپ وادار شــد واکنش هایی را 
نشــان دهد که مثلا ایران نباید غنی سازی 
کند در حالی که وقتی اظهار تمایل می کنند 
که به مذاکرات ادامه دهند نشــان می دهد 
این مذاکرات همچنان ادامه خواهد داشت و 
نهایتا هم توجیه می کنند که ایران به سلاح 
هسته ای دست پیدا نمی کند و حتی نظارت 
بازرســان آژانس را مثلا به توافق رســیدیم 
کــه همه اینها را ایران هــم قبول دارد ولی 
ایران می گوید تحریم ها باید برداشته شود و 
تعهد بدهید که آنچه توافق می شود به تایید 
کنگره هم رسانده شود که این کارها مستلزم 
طولانی شدن مذاکرات می شود. وقتی طرف 
های اروپایی و آمریکایی نگران این هستند 
که فرصت اســنپ بک را ایران از دســتور 
آنها بگیرد یعنی اگر مــا از خرداد ماه عبور 
کنیم آن موقع آن ها یک ماه وقت دارند که 
مکانیزم ماشه را فعال کنند و فشار می آورند 

که ایران زودتر توافق را بپذیرد.
ســاداتیان در خصوص اینکه چــه اندازه به 
توافق هسته ای ایران می توان خوشبین بود 
افزود: بحث خوش بینی یا بدبینی نیســت، 
بحث روند مذاکرات اســت و من می بینیم 
که طرفین نیاز دارنــد که مذاکرات را ادامه 
دهند و به توافقی برســند. هم ما نیاز داریم 
تحریم ها برداشــته شود و هم طرف مقابل 
نمی خواهد از طریــق جنگ کارش را پیش 
ببرد و دنبال این اســت که با مذاکره مساله 
را حل کنــد. وی تصریح کــرد: آنها دنبال 
این هستند که با فشــار روانی، تبلیغاتی و 
تحریمی به اهداف خود برســند و آمادگی 
دارند امتیازاتی را بدهند که آن هم برداشتن 
تحریم هایی اســت که در این سال ها وضع 
کرده اند و هر کدام هم احتیاج به زمان دارد 
ولی اینکه کلا بخواهند بساط هسته ای ایران 
را جمع بکنند نمی توانند چون وقتی دانش 
و تکنولوژی را دســت پیدا کردید که دیگر 

نمی توانند آن را از بین ببرنند.

ساداتیان مطرح کرد

مذاکره کننده آمریکایی 
تحت تاثیر فشار تبلیغاتی 

یک عضو هیات رئیســه مجلس دهم، 
اولیه  ادعاهای  کرد: علی رغــم  تاکید 
آمریکایی ها امروز مواضع متناقض آنان 
نشــان می دهد که تیم مذاکره کننده 
آمریکایی یکدســت و مصمم نبوده در 
حالی که تیم مذکــراه کننده ایرانی از 
ابتدا یک موضع روشــن و صادق اتخاذ 

کرده است.
محمد علــی وکیلی در گفت وگو با ایســنا، 
در آســتانه دور چهارم مذاکرات غیرمستقیم 
ایران و آمریکا، بیان کرد: واقعیت این است که 
موضع جمهوری اسلامی ایران از ابتدا معلوم 
بوده اســت. یک تدبیر درست از ابتدا صورت 
گرفت.  از ابتدا رفتن به سمت ساخت سلاح 
هســته ای خطوط قرمز جمهوری اســلامی 
ایران بود. هم از لحاظ شــرعی و هم از لحاظ 
کارکردی ســاخت سلاح هســته ای ممنوع 
است. این امر دست جمهوری اسلامی ایران 
را باز کرده است و تقریبا در فضای بین الملل 

باور پذیر شده است.
وی در ادامه اظهار کرد: در بحث غنی سازی 
نیز ایران همواره انعطاف از خود نشــان داده 
اســت مشــروط بر اینکه طــرف مقابل در 
مواضع خود صادق باشــد. جمهوری اسلامی 
ایران همواره در خصوص ســطح غنی سازی 
انعطاف حداکثری داشــته است. اما اینکه هر 
روز آمریکایــی ها یک موضــع جدید اتخاذ 
کنند، نشان می دهد که تیم ترامپ برخلاف 
گارد اولیــه که از خود نشــان دادند که یک 
تیم یکدست و مصمم در مسیر تحقق اهداف 

شخص ترامپ هستند، اینگونه نیست.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کــرد: مواضع این روزهــای آمریکایی ها نیز 
نشــان داد که تیم ترامپ یکدســت نیست. 
مواضعی که از این تیم بیرون می آید متناقض 
است. آن کسی که باید امروز به شکل منقح 
موضع بگیرد، آمریکایی ها هســتند. موضع 
جمهوری اسلامی ایران در خصوص مذاکرات 
از ابتدا مشخص بود. تیم مذاکره کننده ایرانی 

نیز در این موضع صادق بوده است. نوسانی در 
دیدگاه ایران در روند مذاکرات وجود ندارد.

وی در ادامه تاکید کرد: خط قرمز جمهوری 
اسلامی ایران ساخت بمب هسته ای و استفاده 
نظامی از انرژی هســته ای است. دومین خط 
قرمز جمهوری اســلامی ایــران در مذاکرات 
نیز ایــن بوده که ما هیــچ گاه اصل فناوری 
هســته ای را معامله نخواهیم کــرد؛ چراکه 
هزینه سنگینی برای این فناوری شده است.  
ایــن هزینه با هیچ معاملــه ای قابل جبران 
نیســت. اصل دانش و فناوری هسته ای ایران 
باید حفظ شــود. اما در خصوص سطح غنی 
سازی در فرم خاصی که در پروتکل ها تعریف 
شــده اســت، برای اطمینان این که ایران از 
ســطح معینی از غنی ســازی عبور نخواهد 
کرد، به نظر من می تواند قابل مذاکره باشــد. 
دراین زمینه می توان انعطاف داشت. در زمینه 
سطح غنی ســازی حداکثر انعطاف از سوی 
ایــران وجود دارد. وی افــزود: اما برای عبور 
از اصل فناوری هســته ای به هیچ وجه ایران 
قبول نخواهد کرد. از نگاه بنده یکی از مزایای 
مذاکرات ایــن دور این بود که بین دو طرف 
اصلی حاکم است. از ابتدا مشکل بین ایران و 
آمریکا بود و حضور اروپا در مذاکرات همواره 
مسئله ساز بوده است. نقش پلیس بد و پلیس 
خوب را ایفا می کننــد.  اروپایی ها هیچ گاه 
ارزش افــزوده ای در مذاکــرات نداشــته اند. 
در این شــرایط اطمینان به دوســتان برای 
مسیری که می رویم از ســوی ایران صورت 
گرفته است. اما اگر یک روزی مسائل به نقطه 
بغرنج برسد، در یارکشی های آتی قطعا اروپا 
بار دیگر در کنار آمریکا می ایســتد و چین و 
روســیه در کنار ایران. من امیدوار هستم که 
به این نقطه نرسیم. وکیلی خاطر نشان کرد: 
به رغــم مواضع متناقضی که آمریکایی ها از 
خود نشان داده اند، من امیدوار هستم که این 
مذاکرات روبه جلو پیش رود. این نقطه ای که 
امروز در آن قرار گرفته ایم، به آسانی به دست 

نیامده که به آسانی از دست برود.

وکیلی:

اصل فناوری هسته ای 
قابل معامله نیست


